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Vážení a milí přátelé, studentky a studenti,
příchod podzimu je tradičně spojován se zahájením nového školního roku. Pro Vás,

vysokoškoláky, znamená start do dalšího semestru, pro některé samozřejmě do úplně
prvního.

Příchod podzimu pak vyvolává v mnohých z nás takové přívlastky jako sychravý,
studený, deštivý, uplakaný, smutný. Pro společnost RadioMobil je letošní podzim
v pořadí již šestým v její existenci na trhu mobilní komunikace – začátkem léta jsme
oslavili již páté narozeniny. Za tu dobu ušla naše společnost obrovský kus cesty:
skutečnost, že oproti roku 1996, kdy bylo registrováno 32 tisíc zákazníků, se dnes
můžeme pochlubit téměř dvěma a půl miliony, je více než výmluvná. Ovšem nejenom
výmluvná – pro nás je rovněž motivující. Věříme, že prostřednictvím kvalitních
a spolehlivých služeb, neustálé inovace a přátelského profesionálního přístupu
k zákazníkům můžeme přispět k tomu, aby přívlastky uvedené v úvodu již nebyly ani
trochu ponuré.

Příchod podzimu znamená konec léta, dovolených, odpočinku, letních sportů či
dlouhých nočních procházek. Každý konec je však zároveň impulzem pro nový
začátek. Právě v něm Vám společnost RadioMobil ráda podá pomocnou ruku.
Vytváříme stále nová pracovní místa a vítáni jsou samozřejmě i čerství absolventi
vysokých škol –  absolventi Vysoké školy báňské–Technické univerzity Ostrava jsou
toho důkazem. Nechť i zde promluví čísla: zatímco v roce 1996 končila společnost
RadioMobil se zhruba třemi sty zaměstnanci, dnes se tento počet vyšplhal nad dva
a půl tisíce! Nepřekvapí tedy skutečnost, že dle výzkumu studentské organizace
AIESEC se ve školním roce 2000/2001 stala druhým nejžádanějším zaměstnavatelem
v České republice.

Společnost RadioMobil věnuje náboru nových pracovníků mimořádnou pozornost
a péči. Prostřednictvím úseku lidských zdrojů se pravidelně představuje na tzv. dnech
kariéry na univerzitách (zejména ekonomického a technického zaměření) a účastní se
celé řady veletrhů pracovních příležitostí. Chtěl bych zdůraznit, že atraktivní nabídka
pracovních míst není výsadní záležitostí Prahy, ale týká se i Brna, Ostravy, Plzně
a dalších velkých měst (v blízké budoucnosti díky vybudování v pořadí již třetího
centra zákaznických služeb i Hradce Králové).

Příchod podzimu v neposlední řadě rozehrává pestrobarevnou proměnu. Na závěr
mi tedy dovolte, abych Vám popřál nejenom mnoho studijních a profesních úspěchů,
ale i množství těch nejkrásnějších podzimních barev a osobního štěstí. Těm z Vás,
které v tomto semestru čeká složení prvních zkoušek, přeji pevné nervy a věřím, že
s některými z Vás, pro něž je tento studijní ročník tím závěrečným, se setkáme v naší
společnosti.

Dipl. Ing. Roland Mahler
Generální ředitel společnosti RadioMobil a. s.
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Stalo se…

Očekáváme…

25. 5. – Zasedání Vědecké rady VŠB–TU
Ostrava
25. 5. – Konec výuky v letním semestru
akademického roku 2000/2001
28. 5. – Zasedání Kolegia rektora
28. 5.–4. 7. – Zkouškové období letního
semestru
30. 5. – Konference Výsledky vědecké čin-
nosti studentů doktorského studia, Ekono-
mická fakulta
6.–7. 6. – Mistrovství Evropy ve fotbale
robotů, akci pořádala Katedra měřící a ří-
dící techniky FEI v areálu VŠB–TUO
12. 6. – Odborný seminář pořádaný Cent-
rem pro ekonomiku a politiku Budoucnost
velkých průmyslových podniků za účasti
předsedy Poslanecké sněmovny Parlamen-
tu ČR prof. Ing. Václava Klause, CSc., mi-
nistra průmyslu a obchodu ČR doc. Ing.
Miroslava Grégra, senátora Parlamentu
ČR Ing. Mirka Topolánka, rektora VŠB–
TUO prof. Ing. Václava Roubíčka, CSc.
a předsedy dozorčí rady Moravia Steel, a. s.
Ing. Tomáše Chrenka, CSc.
19. 6. – Česko–polská konference Horní
Slezsko a severní Morava jako silný
transhraniční region střední Evropy
9. 7.–17. 8. – Období letních prázdnin na
VŠB–TU Ostrava
6.–10. 8.  – Se konala Mezinárodní

konferenrence o inženýrském vzdělávání
ICEE’2001 v norském Oslu
1. 9. – Začátek akademického roku 2001/
2002
5. 9. – První zasedání Kolegia rektora
v novém akademickém roce
11.–12. 9. – Se konala 3. mezinárodní kon-
ference – Finanční řízení podniků a finanč-
ních institucí pořádána Katedrou financí
pod záštitou spectabilis děkana Ekonomic-
ké fakulty prof. Ing. Jiřího Kerna, CSc.
12.– 14. 9. – Pořádala Katedra veřejné eko-
nomiky EkF konferenci Veřejná ekonomi-
ka a správa 2001
12.–13. 9. – Proběhla v sále nad novou
menzou konference Požární ochrana 2001
pořádaná Institutem bezpečnostního inže-
nýrství HGF
19.–21. 9. – Se v areálu VŠB–TUO konal
XI. národní hydrogeologický kongres
Hydrogeologie multidisciplinární pojetí
oboru pořádaný Českým komitétem, Me-
zinárodní asociací hydrogeologů (IAH),
Českou asociací hydrogeologů (ČAH),
Institutem geologického inženýrství
Hornicko–geologické fakulty VŠB–TU
Ostrava, Ústavem hydrogeologie, inženýr-
ské geologie a užité geofyziky Přírodově-
decké fakulty UK Praha
28. 9. – Státní svátek – Sv. Václav

5. 10. – Zasedání Vědecké rady VŠB–TU
Ostrava
12.–15. 10. – Výjezdní zasedání Kolegia
rektora na Školícím a rekreačním zařízení
VŠB–TU Ostrava v Desné
16. 10. – Konference Snižování energe-
tické náročnosti budov, pořádají FAST,
FMMI a Dům Techniky Ostrava
16.–18. 10. – 6. mezinárodní konference
„Geotechnika 2001“, pořádá Fakulta sta-
vební a Politechnika Slezská v Gliwicích
7. – 8. 11. – 6. ročník konference o objekto-
vě orientovaných technologiích „Objekty
2001“, konferenci spolupořádá Katedra
informatiky FEI
16. 11.  – Slavnostní zasedání Vědecké ra-
dy VŠB–TU Ostrava u příležitosti Dne bo-
je studentů za svobodu a demokracii

Tento ročník absolvovalo celkem 19 účast-
níků, kteří obdrželi z rukou prorektora
VŠB–TUO prof. RNDr. Petra Wyslycha,
CSc., děkana Hornicko–geologické fakul-
ty prof. Ing. Jaroslava Dvořáčka, CSc.
a prof. Ing. Miroslava Palase, CSc. – dip-
lom Vysoké školy báňské– Technické uni-
verzity Ostrava. Představitelé školy ve
svých slavnostních projevech vysoce oce-
nili zájem posluchačů starší generace o roz-
šiřování vědomostí a zájem o nové poznat-
ky ve vědě a technice. Zdůraznili, že Uni-
verzita III.věku je neklamným důkazem to-
ho, že studovat lze v každém věku a proje-
vili přání, aby se s tak zanícenými studenty
setkávali i při běžné denní formě studia.

Běh Univerzity, který se skládal ze zim-
ního a letního semestru, byl naplněn ne-
jen přednáškami z geologických oborů, ale
uskutečnilo se i několik přednášek z obo-
ru pozemního stavitelství, robotiky
a geoniky. Nedílnou součástí byla rovněž
řada exkurzních akcí, mezi něž patřila ná-
vštěva Hvězdárny a planetária J. Palisy
v Ostravě, Českého hydrometeorologické-
ho ústavu v Ostravě a cvičné štoly Dolu
Paskov.Velmi vítanou byla rovněž návště-
va počítačové učebny VŠB–TUO, kde byli
posluchači seznámeni s možnostmi využí-

24.–27. 9. – Proběhl vzdělávací kurz pro
pracovníky VŠB–TUO „Distanční vzdě-
lávací technologie a její využití ve vyso-
koškolské praxi“
1. 10. – Začátek výuky v zimní semestru
2001/2002

vání Internetu. Na počátku června absol-
vovali ještě posluchači dvoudenní exkur-
zi na Slovensko, kde navštívili Výzkum-
ný ústav jaderných elektráren v Trnavě
a řadu zajímavých geologických a archeo-
logických lokalit.

Největším oceněním přednášejících a pra-

Univerzita III. věku VŠB–TU Ostrava
V květnu 2001 proběhlo na Geologickém pavilonu prof. F. Pošepného
VŠB–TU Ostrava slavnostní ukončení již 9. ročníku Univerzity III. věku,
pořádané Institutem geologického inženýrství Vysoké školy báňské–
Technické univerzity Ostrava.

covníků podílejících se na přípravě této for-
my studia je pak stálý zájem studujících
o další ročníky Univerzity III.věku.

Institut geologického inženýrství bude
samozřejmě v této formě vzdělávání po-
kračovat i v tomto roce, kdy bude zahájen
již 10. ročník Univerzity III. věku. Před-
nášky budou zaměřeny opět především na
geologické obory, např. mineralogii, his-
torickou geologii, ložiskovou geologii.
Jsou však připraveny i velice populární
přednášky z cest našich geologů po světě
a svou účast přislíbili i pracovníci Institu-
tu bezpečnostního inženýrství.

Univerzita třetího věku je určena široké
veřejnosti, všem zájemcům bez ohledu na
stáří a vzdělání a přihlásit se je možno na
studijním oddělení HGF VŠB–TU Ostra-
va–Poruba, tř.17.listopadu nebo se infor-
movat na tel.čísle 732 5392, 732 5391 pří-
mo na Geologickém pavilonu.

Ing. Martina Polášková
Institut geologického inženýrství HGF
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Vážené kolegyně, kolegové, milé studentky a studenti,

obracím se na Vás u příležitosti zahájení školního roku 2001/2002, v období,
které nemůže nechat lhostejným snad žádného člověka na této planetě.

Byl jsem v době teroristického ataku v USA, kam dorazila delegace
VŠB–TUO doslova několik hodin před těmito tragickými událostmi. Naše
jednání byla těmito událostmi samozřejmě ovlivněna, nikoliv však zmařena.
Naši američtí přátelé z SIU Carbondale dělali vše pro to, aby náš pobyt

v USA byl úspěšný. A tak i přes nepříznivé vnější okolnosti se podařilo rozšířit naše vztahy s tradičním partnerem
SIU Carbondale a navázat nové nadějné kontakty s prestižní americkou univerzitou zaměřenou na inženýrské
vzdělávání v Missouri – Rola.

Všechny tyto kontakty a spolupráci však lze uskutečňovat jen v mírovém a stabilním prostředí. Kdybychom
podlehli depresi z toho, co se stalo dne 11.9. 2001 v New Yorku a Washingtonu, dosáhli by teroristé jistě jednoho
ze svých cílů.

Jsem přesvědčen o tom, že pozitivní práce, tvorba hodnot, navazování nových pracovních a přátelských kontaktů
při každé lidské činnosti je jedinou možnou odpovědí všech rozumných lidí v tomto složitém světě.

Jen stěží lze pochopit, jak mohou mladí lidé vzdělaní na renomovaných univerzitách provést takovýto čin. Vždyť
při každé příležitosti zdůrazňujeme, že vzdělání je jedním z podstatných faktorů tvorby nových hodnot celkového
pokroku lidstva. To, co se stalo v New Yorku a Washingtonu, má jistě co dočinění s fundamentalistickým chápáním
lidské existence.

Každý fundamentalismus je nebezpečný, ať již jde o fundamentalismus náboženský, ideologický, nebo
environmentální. Proč má být důsledky a činností těchto fundamentalistů ohrožována podstatná většina lidstva?

Nabízí se otázka, jak můžeme my všichni „normální“ lidé přispět k tomu, aby náš společný svět byl bezpečný
a přívětivý. Jsem přesvědčen o tom, že nejlepší odpovědí je perfektně odvedená práce. Vy, studenti, budete dobře
a poctivě studovat a vyžadovat na svých učitelích, aby Vám předávali své nejlepší zkušenosti a poznatky na úrovni
současné vědy a techniky, pedagogové pak kvalitně přednášet a pracovat na úkolech rozvoje vědy a techniky, další
personál školy pracovat s tím,
že právě na jeho práci závisí celková úroveň naší školy ze všech možných úhlů pohledu, příslušníci jednotky rychlého
nasazení ovládat i ty nejsložitější situace v boji s teroristy atd.

Vzájemná tolerance ale také nebojácnost ve vztahu k těm, kteří jakýmkoli způsobem omezují svobodu druhých, je
podle mého názoru na pořadu dne. Přeneseno na naše podmínky, nebát se napomenout nebo označit ty, kteří
poškozují majetek školy, píší nápisy na nově budované objekty, poškozují zařízení školy, kolejí a menzy. Tam
vzniká neúcta k práci druhých, ničení obecných hodnot, které může vyústit až k pohrdání lidským životem.

Připomínám všechny tyto nepříjemné věci také proto, že areál VŠB–TUO roste do krásy, vyrůstá řada zejména
sportovních zařízení, nová fasáda knihovny atd., které mají sloužit především Vám, studentům. Nedopusťme, aby
došlo k poškozování tohoto areálu již od samého začátku.

Vážené kolegyně, kolegové, milé studentky a studenti,
současná situace vyžaduje zvýšenou pozornost náš všech. Vůbec si nemyslím, že nám hrozí nějaké akutní

nebezpečí např. z titulu velikosti a výšky budovy našeho rektorátu, ale přesto Vás vyzývám: Všímejme si společně
všeho, co jakýmkoli způsobem vybočuje z normální situace, všímejme si těch, kteří poškozují a znehodnocují
náš majetek, naše krásné prostředí, naši květinovou výzdobu, naši dobře udržovanou a uklízenou školu.

Do nového akademického roku Vám přeji hodně úspěchů ve studiu, práci i osobním životě.

Prof. Ing. Václav Roubíček, CSc.
rektor
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Bezesporu zajímavý seminář moderova-
la další významná osobnost –  předseda
Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR
prof. Ing. Václav Klaus, CSc.

Co do názorové orientace různorodé ob-
sazení semináře nebylo Centrem pro eko-
nomiku a politiku zvoleno náhodně, ale jak
řekl hned v úvodu prof. Ing. Václav Klaus,
CSc., složení řečníků na podobných ak-
cích pořádaných centrem je vždy promí-
chané napříč politických spektrem za účas-
ti významných hostů z průmyslové, eko-
nomické i teoretické sféry. K tomuto je
nutno dodat, že opravdu nešlo o prezen-
taci jednoho názoru, ale o konstruktivní
výměnu často dosti protichůdných názo-
rů.

Svůj pohled na budoucnost velkých prů-
myslových podniků nejprve prezentovali
ministr průmyslu a obchodu ČR doc. Ing.

BUDOUCNOST VELKÝCH PRŮMYSLOVÝCH PODNIKŮ
Nad budoucností našich velkých průmyslových firem se v úterý 12. června
2001 zamýšleli řečníci nad míru povolaní. Na odborném semináři, kte-
rý pořádalo Centrum pro ekonomiku a politiku v posluchárně Ekono-
mické fakulty VŠB–TU Ostrava vystoupili ministr průmyslu a obchodu
ČR doc. Ing. Miroslav Grégr, senátor Parlamentu ČR Ing. Mirek Topolá-
nek, rektor VŠB–TUO prof. Ing. Václav Roubíček, CSc. a předseda do-
zorčí rady Moravia Steel, a. s. Ing. Tomáš Chrenek, CSc.

Miroslav Grégr a senátor Parlamentu ČR
Ing. Mirek Topolánek. Poté se slova ujal
rektor VŠB–TUO prof. Ing. Václav Rou-
bíček, CSc., který ve svém vystoupení kri-
ticky zhodnotil činnost současné vlády
i vlád minulých a vyzval přítomné politi-
ky k rychlému řešení situace v hutnictví.
Na tento příspěvek navázal ve svém vy-
stoupení předseda dozorčí rady Moravia
Steel, a. s. Ing. Tomáš Chrenek, CSc., který
se jako jediný zástupce průmyslové sféry
zamyslel nad budoucností velkých prů-
myslových firem z ryze praktického hle-
diska.

Po úvodních vystoupeních požádal mo-
derátor semináře prof. Ing. Václav Klaus,
CSc. přítomné publikum, které tvořili vý-
znamní představitelé průmyslových firem
regionu, regionální správy, vedení VŠB–
TUO a pedagogové a studenti Ekonomic-

ké fakulty, k pokládaní dotazů jednotlivým
řečníkům. Rozvinula se odborná diskuse,
ve které měli účastníci možnost prezento-
vat rozdílné názory na uvedenou proble-
matiku.

Seminář byl především díky vhodně zvo-
leným řečníkům velmi zajímavým pohle-
dem na situaci velkých firem v regionu
i celém českém průmyslu.

Ing. Šárka Vilamová
Tisková mluvčí
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Pozornost se sice nadále věnuje především
tváření oceli, ale již zdaleka ne v takové mí-
ře, jako tomu bylo v nedávné minulosti, kdy
naše země žila v jakémsi ocelovém opoje-
ní. Působnost naší činnosti se stále více roz-
šiřuje i na rozsáhlou rodinu neželezných ko-
vů a stranou našeho zájmu nezůstávají ani
některé nekovové materiály ze souboru tzv.
pokročilých materiálů, jako kupř. interme-
talika a kompozity. Přes usilovný a vytrva-
lý tlak konkurenčních technologií (např.
prášková metalurgie, moderní slévárenské
technologie) zůstávají tvářené výrobky špič-
kových užitných vlastností nezastupitelnou
materiálovou základnou většiny návazných
odvětví národního hospodářství.

Touto stručnou charakteristikou byl
koncem května zahájen seminář konaný
u příležitosti 40 let ustavení Katedry tvá-
ření kovů. Svou účastí jej obohatilo bez-
mála 35 pracovníků příbuzných kateder
osmi vysokých škol z České republiky,
Slovenska a Polska, nechyběli ani zástup-
ci podniků a firem, s nimiž Katedra tvá-
ření materiálu udržuje letité kontakty. Mezi
účastníky semináře zavítal i děkan FMMI
prof. Ing. Ľudovít Dobrovský, CSc.

V žádném případě se nejednalo pouze
o vzpomínkovou či oslavnou záležitost,
jak o tom svědčí i název semináře „Vý-
chova technického dorostu v oboru tváře-
ní na prahu 3. milénia“, který probíhal na
dvou místech: v areálu VŠB–TU v Ostra-
vě–Porubě a  v horském prostředí Beskyd.
Přednášky a rozprava se koncentrovaly do
těchto tematických okruhů:
– Nahlédnutí do historie Katedry tvá-

ření materiálu
– Výuka na Katedře tváření materiálu
– Ústav modelování a řízení tvářecích

pochodů
– Laboratorní vybavení a experimentál-

ní možnosti
– Ukázky multimediálních výukových

programů
– Problematika výuky v podmínkách

přechodu na strukturované studium
Texty přednášek a celá řada dalších zají-

mavých údajů o rozvoji katedry za posled-
ních 40 let byla soustředěna do padesáti-
stránkové ročenky, kterou obdrželi všich-
ni účastníci semináře. Snad některé z nich
můžeme předložit i našim čtenářům.

1961 Na tehdejší Hutnické fakultě usta-
vena Katedra tváření kovů
1991 Změna názvu – Katedra tváření
materiálu
1996 Vznik Ústavu modelování a říze-
ní tvářecích pochodů

Vedoucí katedry
1961–1977
prof. Ing. Osvald Pejčoch, DrSc.
(v r. 1977 ve věku 50 let zemřel)
1977–1989 prof. Ing. Boris Sommer, CSc.
1990–1992 Ing. František Kuře
1992–1999 prof. Ing. Boris Sommer, CSc.
2000–dosud prof. Ing. Jiří Kliber, CSc.

Absolventi katedry
Bakalářské studium 64
Magisterské studium 698
Doktorské studium 54

Knižní publikace
Monografie 5
Učebnice pro VŠ 5
Učebnice pro SOŠ 5
Odborný čtyřjazyčný slovník 1

Publikační činnost v letech 1998–2000
Články v odborných časopisech 41
Přednášky ve sbornících z konferencí83
Výzkumné a technické zprávy 23

Přehled učitelů
Profesoři
1. prof. Ing. Jiří Elfmark, DrSc.

(1987–1992)
2. prof. Ing. Jiří Kliber, CSc.

(1998– dosud)
3. prof. Ing. Osvald Pejčoch, DrSc.

(1967–1997)
4. prof. Ing. dr. Bohumil Počta

(1956–1975)

40 let Katedry tváření materiálu na Fakultě
metalurgie a materiálového inženýrství

Katedra tváření materiálu zajiš�uje výuku téměř ve všech obo-
rech na Fakultě metalurgie a materiálového inženýrství, v jed-
nom oboru na Fakultě strojní a v jednom oboru na Hornicko–
geologické fakultě. Připravuje studenty v bakalářském, ma-
gisterském a doktorském studijním programu k profesní činnosti,
která je rozmanitými způsoby spjata se závěrečnou fází výroby
kovových materiálů, které právě tvářením nabývají vhodného tva-
ru a požadovaného spektra mechanických a fyzikálních vlastností.

5. prof. Ing. Ivo Schindler, CSc.
(2000–dosud)

6. prof. Ing. Boris Sommer, CSc.
(1987–dosud)

7. prof. Ing. Milan Žídek, DrSc.
(1980–1992)

Docenti
1. doc. Ing. Miroslav Endrle, CSc.

(1967–1970)
2. doc. Ing. Miroslav Greger, CSc.

(1997–dosud)
3. doc. Ing. Metoděj Snášel, CSc.

(1996–1997)
4. doc. Ing. Zdeněk Zamyslovský, CSc.

(1967–1988)

Odborní asistenti
1. Ing. Tomáš Kubina, Ph.D

(2001–dosud)
2. Ing. František Kuře

(1964–2001)
3. Ing. Zdeněk Nikel, CSc.

(1962–1991)
4. Ing. Václav Přepiora, CSc.

(1971–1993)

Za 40 let trvání katedry se na ní vystřída-
lo 47 pracovníků, z  toho 15 učitelů.

Prof. Ing. Boris Sommer, CSc.
Katedra tváření materiálu FMMI
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Centrum pro evropská studia (dále CES)
bylo zřízeno dne 1. 2. 2001 rektorem
VŠB–TUO na základě usnesení Akade-
mického senátu VŠB–TUO. Zřízení CES
bylo vyvoláno snahou zmírnit nedostatky
v informovanosti a znalostech našich stu-
dentů, odborníků a veřejnosti v otázkách
Evropské unie (dále EU).

Proč vzniká tento zájem o záležitosti
EU? Čtenáři jistě ví, že v lednu 1996 naše
republika podala přihlášku ke vstupu do
EU. V současné době probíhají intenziv-
ní vyjednávání o této záležitosti a zároveň
se s členskými zeměmi prohlubuje spolu-
práce v mnoha oblastech na základě
Evropské dohody o přidružení a v rámci
předvstupního procesu. Postupná intenzi-
fikace tohoto mnohostranného dialogu kla-
de důraz na znalosti odborné veřejnosti
a nastupující generace odborníků (budou-
cích absolventů vysokých škol) o evrop-
ských záležitostech. To vyžaduje vysoký
stupeň připravenosti pro adekvátní reakci
na dnešní i budoucí výzvy.

Asi se shodneme v tom, že v rámci struk-
tury naší školy nebylo v minulosti odpoví-
dající zázemí, ze kterého by se dal odstranit
„intelektuální a kvalifikační deficit“ v otáz-
kách EU. Avšak chceme– li být plnoprávní-
mi evropskými občany, pak musíme získat
znalosti o záležitostech EU a musíme je roz-
šířit mezi naše spoluobčany.

VŠB–TUO, jako největší vysoká škola
v moravskoslezském kraji, si je vědoma
své povinnosti i v této oblasti. Proto bylo
zřízeno CES, které má za úkol připravit
zázemí pro výchovu odborníků pro pro-
blematiku EU, ale také zajistit všeobec-
nou osvětu o EU. CES vzniklo při trans-
formaci Střediska projektu Phare, což by-
lo jedno z celoškolských pracovišť, které
bylo založeno dne 1. 7. 1995 za účelem
koncipování a následného řízení meziná-
rodních projektů financovaných nejen
z fondu Phare, ale také z jiných vzděláva-
cích programů EU. V době existence to-
hoto střediska, v roce 1998, byl koncipo-
ván projekt, který předpokládal vznik
pracoviště, které se bude zabývat výukou
a školením v oblastech EU. Tento návrh
byl podán u Evropské komise a byl schvá-
len. Jeden z hlavních záměrů tohoto pro-
jektu bylo ustanovení organizačního
celku v rámci školy, který by měl zajistit vý-
uku, školení a osvětu o záležitostech EU.
Zřízením CESu splnila VŠB–TUO

nejen tuto povinnost, ale také vybudovala
základní infrastrukturální rámec pro rozvoj
výuky, osvěty a výzkumu v záležitostech EU.

Hlavním cílem Centra pro evropská stu-
dia je nabídnout možnosti odborné přípra-
vy a vzdělávání studentů a rozšířit pod-
mínky pro celoživotní vzdělávání pedago-
gů, pracovníků veřejné správy a širší ve-
řejnosti v otázkách Evropské unie. Tento
obecný záměr lze lépe specifikovat pomocí
těchto dílčích cílů:
• zpřístupnit studentům potřebné znalosti

a dovednosti v záležitostech EU a zájem-
ce z řad budoucích absolventů připravit
pro práci ve veřejné správě

• poskytnout pedagogům a ostatním pra-
covníkům naší školy možnost vzdělává-
ní v evropských záležitostech

• poskytnout možnost vzdělávání pracov-
níkům veřejné správy v oblasti EU, ja-
zyků, počítačové gramotnosti, aj.

• informační, poradenská a konzultační
činnost v oblasti EU a veřejné správy pro
studenty, pedagogy, pro pracovníky školy
a veřejné správy, malé a střední podni-
katele a širokou veřejnost
Naší důležitou činností je také spoluprá-

ce na národních a mezinárodních projek-
tech v této oblasti. I když CES vzniklo
před několika měsíci a pracovníci CESu
jsou ještě zaměstnáni řešením třech mezi-
národních projektů, které zůstaly z doby
existence Střediska projektu Phare, vyvíjí
v současné době CES různé aktivity na zá-
kladě svého hlavního poslání. Jako jsou:

Dvousemestrální placené studium:
Od října 2001 začne dvousemestrální

denní studium „Evropské základy“ zamě-
řené na absolventy středních škol. Důraz
bude kladen na jazykové vzdělávání.

Od tohoto měsíce rovněž bude zahájeno
dvousemestrální kombinované studium
„Eurominimum“, které bude určené pře-
devším pro úředníky veřejné správy.

Informace: www.vsb.cz/ces
Zaměstnanci VŠB–TUO, kteří by se

chtěli zúčastnit přednášky některých
z předmětů „Eurominima“, se mohou
kontaktovat:  Petr.Zenker@vsb.cz

Semináře, kurzy a školení:
Od září do listopadu se bude konat jed-

nodenní školení (čtyři cykly –  celkem sto
úředníků veřejné správy) o problematice
integrace cizinců v rámci státní integrační
politiky a integrační politiky EU. Během

uvedeného období se uskuteční jeden od-
borný seminář a jeden „kulatý stůl“ o da-
né problematice (datum není určeno).

Kontakt: Petr.Zenker@vsb.cz
Od září do prosince 2001 proběhnou

dvoudenní základní kurzy o problematice
EU (šest cyklů – celkem 150 účastníků).
Pro účastníky z řad studentů a zaměstnan-
ců VŠB TUO jsou připraveny velmi vý-
hodné podmínky.

Bližší informace: www.vsb.cz/ces
Kontakt: Jitka.Roubíčková@vsb.cz
Kromě výše uvedených kurzů plánuje-

me další kurzy, semináře a školení. Infor-
mace budou pravidelně zveřejňovány na
našich webových stránkách.

Granty:
CES obdrželo následující granty:

„European Union – Permanent Course“
v rámci projektu Jean Monnet. Jde o di-
menzování základního kurzu pro potřeby
studenta vysoké školy. Domníváme se, že
první testování tohoto kurzu může proběh-
nout již v letním semestru akademického
roku 2001/2002.

Kontakt: Prabir.Ganguly@vsb.cz
„Školení úředníků veřejné správy o pro-
blematice integrace cizinců“ v rámci re-
sortního grantu Ministerstva vnitra České
republiky.

CES má ambiciózní program a náročné
úkoly v budoucnosti. Mezi hlavní úkoly
CESu patří:
• připravit program bakalářského studia

„Eurostudium“ a předložit jej ke schvá-
lení akreditační komisi, aby toto studi-
um mohlo být zahájeno v co nejkratší do-
bě – nejlépe v akademickém roce 2002–
2003

• navázat kontakt s vedením veřejné sprá-
vy Moravskoslezského kraje s nabídkou
školení úředníků o problematice EU (za
tímto účelem se bude CES řídit vládní-
mi usneseními v této oblasti – zejména
základními požadavky a osnovami)

• v rámci komunikační strategie navazovat
kontakt se středními a základními škola-
mi a nabídnout jim možnost vzdělávání
učitelů i žáků o problematice Evropské
unie a také připravit učební pomůcky pro
žáky

• poskytnout obecnou přípravu pro zalo-
žení Evropského informačního centra
a Evropského dokumentačního centra na
půdě VŠB–TUO.
Budou-li tyto plány úspěšně realizova-

ny v akademickém roce 2001/2002, pak si
CES klade následující cíle pro akademic-
ký rok 2002/2003:
• zahájení studia bakalářského programu

„Eurostudium“ – denní i kombinované
• pokračování dvousemestrálního studia

„Evropské základy“ a „Eurominima“
• nabídka jednosemestrálního kurzu

Centrum pro evropská studia
První vysokoškolský ústav VŠB–TUO

Zákon č. 111/1998 Sb., o vysokých školách a jeho pozdější úpravy umož-
ňují zřizování vysokoškolského ústavu na půdě vysoké školy. Právní
postavení tohoto typu organizačního celku je dáno $22 a $34 tohoto
zákona a jeho činnost, řízení a organizaci upravuje zákon, vnitřní před-
pisy vysoké školy a také vnitřní předpisy samotného vysokoškolského
ústavu. Na naší škole již máme první vysokoškolský ústav, který nese
název Centrum pro evropská studia.
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Vážení čtenáři,
dnes zahajujeme pravidelný seriál pří-

spěvků, ve kterém Vám budou odborníci
z Centra pro evropská studia VŠB–TUO
postupně objasňovat pojmy bezprostřed-
ně související s Evropskou unií, jejími or-
gány, historií, vztahem EU a ČR. Věříme,
že Vás nový seriál především vzhledem
k jeho aktuálnosti zaujme. Máte-li námět
na další témata seriálu, kontaktujte, pro-
sím, redakci.

Co je to Evropská unie?
Díky mediální kampani jsme všichni ně-

co slyšeli nebo četli o Evropské unii. Je
nám také známo, že v lednu 1996 naše re-
publika podala přihlášku ke vstupu do EU
a je jedna z třinácti tzv. kandidátských ze-
mí. Pokud to legislativa umožní, možná
budeme mít v brzké době možnost vyjád-
řit náš „souhlas“ nebo „nesouhlas“ k otáz-
ce našeho vstupu do rodiny patnácti člen-
ských států, v rámci všeobecného lidové-
ho referenda. Než se tak stane, měli by-
chom vědět „Co je to Evropská unie?“.

Velmi jednoduše řečeno, Evropská unie je
obezřetně, ale trvale se rozvíjející společen-
ství patnácti suverénních států evropského
kontinentu – Belgie, Dánsko, Finsko, Fran-
cie, Irsko, Itálie, Lucembursko, Německo,
Nizozemsko, Portugalsko, Rakousko, Řec-
ko, Španělsko, Švédsko, Velká Británie. Byla
původně založena Maastrichtskou smlou-
vou, která byla podepsána v Maastrichtu
v Nizozemí dne 7. února 1992, a která vešla
v platnost dne 1. listopadu 1993. Smlouva
byla podepsána mezi tehdejšími dvanácti
členskými státy (Finsko, Rakousko, Švéd-
sko vstoupili do EU v roce 1995) Evropské-
ho společenství (tento termín „Evropská spo-
lečenství“ se týká Evropského společenství
pro uhlí a ocel, Evropského společenství pro
atomovou energii a Evropského hospodář-
ského společenství neboli Evropského spo-
lečenství). Smlouvy, které ustanovily tuto in-
stituci, uvedly nový termín „nadnárodní“ (v
angličtině „supranational“), což vyjadřuje,
že Společenství je více než seskupení člen-
ských států, a že jeho právo stojí nad právy
národními. A přestože bylo společenství za-
loženo mezinárodní smlouvou dohodnutou
svrchovanými státy (původně šest členských
států – Belgie, Francie, Itálie, Lucembursko,
Nizozemsko, Spolková republika Německo)
signatáři si byli vědomi, že vytvořili něco
velmi rozdílného od ostatních subjektů za-
ložených národními právy. Smluvní státy (a
později další státy, které se staly členskými

státy společenství) kromě toho, že přijaly
vzájemné závazky, omezily některá svá su-
verénní práva, když některá z nich převedla
na instituce Společenství, nad kterými ne-
měly přímo kontrolu, vybavily Společenství
mocí, jakou sama vždy nedisponovala. Na-
víc smlouva kromě vytvoření nových práv
a povinností členských států přímo zahrno-
vala jejich občany, kteří tím začali patřit pří-
mo Společenství.

O 40 let později Maastrichtská smlouva
nejen založila „Evropskou unii“, ale také
formálně potvrdila vytvoření „občanství“
Evropské unie. Na rozdíl od Evropských
společenství nemá Unie právní subjektivi-
tu. Unie má spíše politický než právní vý-
znam a je skutečně konečným cílem inte-
grace Evropy, o jejímž rozsahu není zatím
přesně rozhodnuto. I když Unie nemá práv-
ní subjektivitu, pouhý fakt, že občané všech
členských zemí jsou zároveň občany unie,
což jim zaručuje určitá práva, není vůbec
zanedbatelný z právního hlediska. Mezi
práva, která jsou občanům zaručena patří:
právo pohybu a usídlení na území členských
států, právo volit a být volen jako kandidát
v evropských a místních volbách v zemi po-
bytu kdekoliv v EU, využívat diplomatic-
ké ochrany jiných členských států EU, za-
sílat petice evropskému parlamentu nebo
evropskému ombudsmanovi proti údajně
chybnému rozhodnutí, právo studovat, pra-
covat nebo využívat důchodu v kterékoliv
zemi EU.

Jaké jsou cíle EU?
Cíle EU jsou odvozené od cílů Evrop-

ského společenství, a proto je nejdříve
dobré seznámit se s cílem Společenství.
Dle čl. 2 Smlouvy o Evropském společen-
ství „si Společenství klade za cíl vytvoře-
ní jednotného trhu a hospodářské a měno-
vé unie uskutečňováním jednotné politi-
ky a činnosti. Dále chce prosazovat ve
Společenství harmonický, vyrovnaný
a udržitelný rozvoj hospodářských aktivit,
vysokou míru zaměstnanosti a sociální
ochrany, rovnoprávnost mezi muži a že-
nami, trvalý a neinflační růst, vysoký stu-
peň soutěživosti a sbližování výkonnosti
hospodářství, vysokou míru ochrany
a zlepšování kvality prostředí, zvyšování
životní úrovně a kvality života, hospodář-
skou a sociální provázanost a solidaritu
mezi členskými zeměmi.“

Prostředky k realizaci těchto rozsáhlých
cílů jsou jednak založení, fungování a roz-
voj jednotného trhu a hospodářské a mě-

nové unie, a jednak realizování jednotné
politiky členskými státy. Smlouva o ES ob-
sahuje přesná pravidla, která musí být re-
spektována členskými státy, avšak postu-
py jsou definovány poměrně obecně. I přes
tyto nedostatky proniká působení Spole-
čenství stále více do oblasti sociální, hos-
podářské a ostatních příbuzných oblastí.
Příkladem je oblast vzdělání, kultury, ve-
řejného zdraví a průmyslu, které byly do-
dány Maastrichtskou smlouvou. Jsou to ta-
kové oblasti, ve kterých bylo Společenství
aktivní, aniž by byly zmíněny ve Smlou-
vě. Totéž se týká regionální politiky,
Evropského měnového systému, Hospo-
dářské a měnové unie a politické spoluprá-
ce, jež byly včleněny do Smlouvy jednot-
ným Evropským Aktem.

Hlavní cíle Unie mohou být shrnuty ná-
sledujícím způsobem:
• podporovat hospodářský a sociální po-

krok, jenž je vyrovnaný a udržitelný (pro-
středky k dosažení tohoto cíle jsou: hos-
podářská a společenská soudržnost
a hospodářská a měnová unie)

• prosazovat svou identitu na mezinárod-
ní scéně zaváděním společné zahraniční
a bezpečnostní politiky, která by mohla
vést ke společné obraně
Kromě těchto dvou hlavních cílů zaru-

čuje Smlouva to, že Unie posílí ochranu
práv a zájmů občanů členských států, aby
udržovala oblast svobody, bezpečnosti
a spravedlnosti a v plné míře se provádě-
la acquis communautaire, což zahrnuje
vše, o čem bylo rozhodnuto a co bylo od-
souhlaseno od založení Evropského spo-
lečenství uhlí a oceli na počátku 50. let na
cestě k evropské integraci. Týká se to sou-
boru pravidel, která dnes řídí Společen-
ství v jakémkoliv poli činnosti.

Unie se může přirovnat ke konstrukci,
která obsahuje specifické znaky a je zalo-
žena na třech pilířích: Evropská společen-
ství, společná zahraniční a bezpečnostní
politika, spolupráce v oblasti justice a vnit-
ra v trestních záležitostech. Tato konstruk-
ce drží pohromadě společným institucio-
nálním rámcem, který zajistí soudržnost
a kontinuitu činnosti provedené k dosažení
cílů při respektování acquis communau-
taire. Unie zvlášť zajistí soudružnost vněj-
ších činností jako celku v kontextu jejích
vnějších vztahů, bezpečnostní, hospodář-
ské a rozvojové politiky.

Doc. Ing. Prabir Ganguly, CSc.
Ředitel Centra pro evropská studia

o Evropské unii jako volitelného před-
mětu pro studenty naší školy

• nabídka jedno až třídenních kurzů pro
veřejnou správu a veřejnost

• informační a mediální kampaň o Evrop-
ské unii, která bude zaměřená na určité
cílové skupiny zejména na žáky a učite-
le škol

• pokračování projektu Grant Jean Monnete
• pokračování spolupráce s MV ČR v pro-

blematice integrace cizinců
• publikační činnost

CES již definitivně určilo směr svých ak-
tivit. Víme, že cesta nebude jednoduchá,
a že lze předvídat mnoho překážek. Roz-
víjet nová pracoviště je zajímavá výzva
spojená s mnoha těžkostmi. Tak tomu by-
lo i při založení Střediska projektu Phare.
Překážky byly překonány ve spolupráci se
všemi zainteresovanými subjekty a o do-

sažených výsledcích Střediska projektu
Phare nelze pochybovat. Proto věříme, že
při rozvíjení činnosti CESu také dostane-
me veškerou potřebnou podporu od vede-
ní školy, pedagogů, ostatních zaměstnan-
ců školy a především studentů, aby CES
mohlo být takovým pracovištěm, které by
odpovídalo koncepci jeho vzniku.

Doc. Ing. Prabir Ganguly, CSc.
Ředitel Centra pro evropská studia

Evropská unie v kostce (1.)
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Konference se zůčastnili představitelé sa-
mosprávy jak regionu tak i některých vel-
kých měst, zejména z polské strany. Re-
gionální samosprávu na konferenci zastu-
povali vicemaršálek Jerzy Gula (Slezské
vojvodství), zástupci hejtmana Josef Ja-
lůvka a Zdislav Wantula (Moravskoslezský
kraj). Za lokální samosprávu z Polska se
jednání zúčastnili nejvyšší představitelé
měst, např. Katovic, Ratiboře, Bielsko–
Biale, Těšína. Dále z Polska přijeli zástup-
ci Ministerstva pro regionální rozvoj a vý-
stavbu, Regionální hospodářské komory,
euroregionů, univerzit i konzulátů. Obdob-
ná skladba účastníků byla také za českou
stranu. Přijel i generální konzul Byrtus, kte-
rý patří k našim odborníkům na přeshra-
niční spolupráci s Polskem.

Vzhledem k tomu, že jednání konferen-
ce se týkalo v jistém smyslu celé naší aka-
demické obce, chtěl bych připomenout ně-
které projednávané otázky. Referáty se tý-
kaly těchto tří témat.
1. téma: „Šance a ohrožení transhraniční-

ho regionu Horního Slezska a severní
Moravy“

2. téma: „Endogenní potenciál a atraktiv-
nost transhraničního regionu“

3. téma: „Regionální integrace“
Na konferenci zazněly některé myšlen-

ky, které jsou sice obecnější povahy, ale
mají pro prosperitu našeho regionu znač-
ný význam.

Především je třeba ukončit polemiky, zda
je nebo není potřebné rozvíjet prostorové
plánování v tržním hospodářství. Je třeba
si uvědomit, že ve všech středoevropských
státech existuje potřeba vytvoření společ-
né a koordinované regionální politiky.
V EU se úspěšně rozvíjí přeshraniční re-
gionální spolupráce také na její vnější hra-
nici. Většině našich regionů však přeshra-
niční regionální plánování zatím schází.
Absence přeshraničního regionálního plá-
nování by mohla způsobit snížení atrak-
tivnosti regionu pro zahraniční investory
a vést tak ke zpomalení jeho rozvoje.

Musíme vypracovat společnou strategii
rozvoje regionu „Horního Slezska a sever-
ní Moravy“, neboť potřebná restruktura-
lizace průmyslových aglomerací obou re-
gionů překračuje možnosti jednotlivých
regionálních samospráv. Nemáme také
k dispozici rozhodující nástroj pro jednání
o naše regionální strategické zájmy v integ-
rující se Evropě. Nemáme nejen programy
základního výzkumu, ale ani využitelné stu-

die aplikovaného ekonomického výzkumu,
které by se mohly stát základem pro vypra-
cování takové strategie. V této souvislosti
bych chtěl připomenout slova prorektora
prof. Ing. Tomáše Čermáka, CSc., který ve
svém vystoupení na konferenci zdůraznil
nezbytnost zapojení intelektuálních kapa-
cit regionu do procesu jeho transformace
na moderní průmyslový region a také po-
ukázal na novou roli regionálních vysokých
škol v současné době. Ty by se měly více

zapojit do toho, aby se region stal inovač-
ním, tj. schopným tvorby a také absorbo-
vání inovací, což je klíčovým úkolem re-
gionu v éře globalizace.

Musíme přijmout pravidla globálního ho-
spodářství, pokud chceme, aby náš přes-
hraniční region neskončil na periferii hos-
podářské prosperity Evropy. Globalizační
procesy vytváří silné výzvy pro podniky
působící na území našeho přeshraničního

Horní Slezsko a severní Morava jako silný
transhraniční region střední Evropy

Pod tímto názvem se 19. června 2001 v Ostravě v Polském domě usku-
tečnila česko–polská konference, kterou uspořádaly Ekonomické fakul-
ty z Ostravy a Katovic. Konference byla součástí společného česko–pol-
ského projektu „Horní Slezsko a severní Morava jako silný transhra-
niční region střední Evropy“, který řeší Ekonomická fakulta VŠB–Tech-
nické univerzity Ostrava a Wydzial Ekonomii Akademii Ekonomicznej
v Katovicích. Hlavním cílem konference byla výměna názorů na výcho-
diska společné strategie rozvoje transhraničního regionu a na způsoby
jejího zpracování.

regionu. Jejich konkurenceschopnost do
budoucna bude závislá především na tom,
jak se jim podaří využít globální potenci-
ál v příslušném sektoru.

Z diskuse na konferenci vyplynulo, že
problém restrukturalizace a rozvoje regio-
nu nebude řešitelný bez účasti nadná-
rodních korporací. Region by proto měl
zaručit, aby vztah k nadnárodním korpo-
racím byl racionální a realistický, přičinit
se o to, aby bylo vytvořeno takové poli-
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Letošní konference se zúčastnilo celkem
51 pedagogů, vědeckých pracovníků a stu-
dentů PGS z 26 ústavů a kateder. Účast-
níci se navzájem seznámili nejen s výsled-
ky své vědecko–výzkumné práce, ale vy-
měnili si také zkušenosti z pedagogické
činnosti na vysokých školách obou repu-
blik. Na loňské konferenci v Rajeckých
Teplicích u Žiliny bylo doporučeno vyhra-
dit na příštích setkáních větší prostor pro
vystoupení postgraduálních studentů. Ten-
to závěr byl v Koutech nad Desnou beze
zbytku naplněn, neboť velký podíl před-
nášejících tvořili právě interní studenti
doktorské formy studia.

Součástí konference byla exkurze na nej-
větší českou vodní přečerpávací elektrár-
nu Dlouhé Stráně o celkovém výkonu 650
MW. S velkým zájmem si přítomní pro-
hlédli jak podzemní část tohoto ojedině-
lého technického díla se dvěma reverzní-
mi Francisovými turbinami, tak i horní ná-
drž ve výši 1350 m n. m.

Plodné jednání přijel pozdravit i děkan
FMMI prof. Ing. Ľudovít Dobrovský, CSc.

Ve dnech 20. až 22. června 2001
se v hotelu Dlouhé Stráně v Kou-
tech nad Desnou konala 20. mezi-
národní konference pracovníků
kateder vyučujících mechaniku te-
kutin a termomechaniku. Tradiční
setkání, jehož se pravidelně účast-
ní zástupci z vysokých škol České
a Slovenské republiky, bylo v letoš-
ním roce pořádáno VŠB–TU Ostra-
va, a sice Katedrou hydromecha-
niky a hydraulických zařízení,
Katedrou energetiky a Katedrou
tepelné techniky.

Prof. J. Janalík zahajuje

jednání konference

Exkurze na elektrárnu Dlouhé Stráně

tické a ekonomické prostředí, které by při-
tahovalo zahraniční kapitál do přeshra-
ničního regionu.

Diskuse na konferenci také potvrdila již
některé známé problémy i předpoklady
rozvoje přeshraničního regionu.

Přeshraniční region Horního Slezska
a severní Moravy ještě dnes nemůže plnit
roli pojítka mezi ČR a PR vzhledem k ne-
dostatečně rozvinuté technicko–ekono-
mické infrastruktuře. Nedostatečně jsou
rozvinuté zejména ty elementy infrastruk-
tury, které rozhodují o kompatibilitě hos-
podářských systémů obou regionů. To zne-
snadňuje obsluhu mohutného proudu lidí
a zboží, protékajícím tímto regionem, což
mimořádně snižuje dosahování kompara-
tivních výhod příhraničních mikroregio-
nů a měst, ale i celého regionu.

Region Horního Slezska a severní Mo-
ravy nemá jen společné ekologické pro-
blémy, ale také velký rozvojový potenci-
ál. Ten je však třeba specifikovat a uvést
do „pohybu“. Současný vývoj v Evropě
a naše společná integrace do EU by moh-
la být velkou příležitostí, jak současný vý-

voj změnit a urychlit potřebnou restruk-
turalizaci. Dojde-li k dalším prodlevám ře-
šení vzniklých problémů, zejména v pali-
voenergetickém a hutním sektoru, může se
stát setrvačnost hospodářských procesů při
velmi negativní odvětvové struktuře váž-
ným problémem při obnovování dynami-
ky rozvoje tohoto regionu.

Jednání konference potvrdilo, že pro oba
příhraniční regiony bude výhodné spolu-
pracovat na mnohem vyšší úrovni než
dnes. Česko–polské vztahy jsou na nejlep-
ší úrovni v novodobé historii a je škoda,
že tomu neodpovídá současné podnikatel-
ské prostředí.

Účastníci konference se shodli, že nic ne-
brání tomu, aby byly postupně připraveny
velké infrastrukturální projekty týkající se
dopravy a bylo přikročeno k hospodářské
spolupráci ve vybraných prioritách, ale na
mnohem vyšší úrovni než je tomu dnes.
Společně bychom měli urychlit proces re-
strukturalizace, zejména v hutnictví, kte-
rý dosud probíhá rozdílným tempem, bez
vzájemné koordinace na nadnárodní úrov-
ni. Měli bychom využít výzvu z Bruselu

ve věci posílení konkurenceschopnosti to-
hoto odvětví a zlepšit také pozici obou stá-
tů při jednáních o vstupu do EU.

O prioritách česko–polské spolupráce bu-
dou vedena ještě mnohá další jednání, ale
na konferenci byly vybrány tyto oblasti:
1. zvyšování úrovně vzdělávání a výzku-

mu,
2. budování inovačních center (BIC),
3. zvyšování úrovně cestovního ruchu

a kulturní spolupráce,
4. budování infrastruktury státního a

evropském významu (nejen dopravní),
5. aktuální ekologické problémy, které pat-

ří k prioritám  EU.
Účastníci konference doporučili řešite-

lům česko–polského projektu připravit vě-
decko–výzkumný projekt, který by pomo-
hl nalézt novou strategickou polohu toho-
to regionu ve střední Evropě. Do řešení
zapojit elity obou příhraničních regionů
a požádat o finanční prostředky na tento
výzkum příslušné orgány Evropské unie.

RNDr. Osvald Milerski, CSc.
Prof. Ing. Dušan Smolík, DrSc.

Katedra regionální ekonomiky EkF

U příležitosti konference byl vydán sbor-
ník obsahující celkem 45 referátů z oblas-
ti termomechaniky a mechaniky tekutin.
Příští, v pořadí už 21. konferenci uspořá-

dá v roce 2002 Technická univerzita v Nit-
ře.

Prof. Ing. Miroslav Příhoda, CSc.
Vedoucí Katedry tepelné techniky FMMI

Tradiční setkání kateder mechaniky tekutin a termomechaniky
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Účast české delegace byla organi-
zována naší univerzitou a obohacena o
doprovodný program, v rámci kterého
měli účastníci možnost navštívit pře-
devším přírodní krásy této severské
země. Naše výprava cestovala novým
školním autobusem a navštívila např.

nejznámější norský fjord Geiranger,
ledovec Josterdal, Zlatou cestu Trolů,
stěnu Trolů, olympijské městečko
Lillehammer a mnohá další zajímavá
místa Norska. Díky několika dnům
stráveným na různých místech této
malebné země měli delegáti konference

možnost blíže se seznámit s životem,
kulturou, historií, průmyslem a životní
úrovní Norska. Především nás však
upoutala tamní, člověkem místy až
nedotčená, nádherná příroda.

Konference samotné se zúčastnili
zástupci špičkových technických vyso-
kých škol z celého světa. Členy české
výpravy byli kromě zástupců naší
univerzity, jejíž delegace byla vedena
rektorem prof. Ing. Václavem Rou-
bíčkem, CSc., rovněž zástupci význam-
ných institucí, např. náměstek ministra
školství mládeže a tělovýchovy ČR doc.
Ing. Josef Průša, CSc., ředitelka Centra
pro studium vysokého školství Ing.
Helena Šebková, CSc., rektoři prof. Ing.
Zdeněk Vostracký, DrSc. (ZČU) a prof.
Ing. Pavel Cyrus, CSc. (UHK).

Jednotlivé prezentace probíhaly v cel-
kem 7 sekcích, jejichž zasedání násle-
dovalo vždy po hlavních, zahajovacích
přednáškách. Letošní konference v mno-
hém navázala na předchozí úspěšné
ročníky a zajistila tak pokračování
důležité diskuse o inženýrském vzdě-
lávání v novém tisíciletí. Účastníci
konference si vyměnili své názory
týkající se nejen nové formy a struktury

Mezinárodní konference o inženýrském
vzdělávání - ICEE’2001
Letošní ročník Mezinárodní konference o inženýrském vzdělávání
ICEE’2001 se konal ve dnech 6.–10. srpna v Norsku. Pro
připomenutí uve	me, že předchozí ročníky byly konány: v roce
2000 na ostrově Tchaj-wan, 1999 v Ostravě na VŠB-TUO, v roce
1998 v Rio de Janeiru v Brazílii, v roce 1997 v Chicagu v USA.
Program konference byl tradičně rozdělen na dvě části: první
část konference proběhla v Oslu v prostředí kongresového hotelu
Radisson SAS Scandinavia Hotel a ve čtvrtek 9. srpna následoval
přesun do Bergenu.
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studia, ale také jeho obsahu, do něhož
je potřeba aktuálně zahrnout nejnovější
poznatky výzkumu a vývoje. Jednání
všech sekcí probíhalo paralelně přímo
v kongresovém hotelu Radisson SAS a
zahrnovalo velmi širokou problematiku
mimo jiné na témata nových technik
výuky, multimediálních nástrojů výuky,
mezinárodní spolupráce a trendů
v inženýrském vzdělávání, inovací
struktury studijních programů apod.
Konference ICEE se tak úspěšně stává

tradiční platformou nejen pro výměnu
nových zkušeností, ale rovněž pro
budování užitečných kontaktů a odborné
spolupráce.

Při odborných jednáních v jednotlivých
sekcích i na všech doprovodných akcích
hrála naše, česká delegace vždy významnou
roli a to zejména zásluhou zkušených
vysokoškolských pedagogů a především
rektora VŠB-TUO prof. Ing. Václava
Roubíčka, CSc., který je rovněž významným
členem International Steering Committee,

tedy Mezinárodního řídícího výboru.
Odborný program konference byl

provázen několika doprovodnými akce-
mi. První den konání konference byli
např. její účastníci pozváni starostou
města Osla na zahajovací recepci do
budovy místní radnice, která je vý-
znamná tím, že se v ní každoročně
udělují Nobelovy ceny míru. Rektor
VŠB-TU Ostrava na této recepci před-
nesl slavnostní projev, za který sklidil
dlouhý potlesk.
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První jednací část programu, která se
konala v Oslu, byla zakončena
slavnostním banketem, na kterém byli
ocenění delegáti konference, kteří se
zásadním způsobem zasloužili o její
zdárný průběh. Velice nás potěšilo, že
jedno z těchto významných ocenění
získal doc. Ing. Radim Farana, CSc. za
tvorbu informačních www stránek
konference a jejich pravidelnou aktua-
lizaci, čímž podtrhl celkový přínos
delegace z České republiky, která patřila
k jedné z největších a rovněž, co do
odborných vystoupení nejaktivnějších
výprav, která se konference zúčastnila a
naše působení na konferenci lze bez
obav nazvat působením vysoce
pozitivním a důstojným, o čemž svědčí
i neutuchající potlesk po závěrečném
projevu rektora naší univerzity. České
technické univerzity a především VŠB-
Technická univerzita Ostrava tak opět
potvrdily, že patří mezi světovou
technickou špičku, a že současný stav
na poli inženýrského vzdělávání nejen
sledují, ale že se rovněž v nemalé míře
podílejí  na jeho dalším vývoji.

Příští ročník Mezinárodní konference
o inženýrském vzdělávání ICEE´2002 se
tradičně uskuteční v měsíci srpnu
tentokrát v britském Manchesteru.

Ing. Šárka Vilamová
Foto: Doc. Ing. Radim Farana, CSc.

Ing. Roman Kozel

RECOGNITION AWARD
presented to

Radim Farana, Ph.D.

Associate Professor
VSB – Technical University of Ostrava

Ostrava, Czech Republic
For Innovations and Accomplishments In Creating and Maintaining

the iNEER Web-Based Information System
by

International Advisory Board

International Network for Engineering Education and Research

(iNEER)

International Steering Committee
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Všech těchto 14 posluchačů obhájilo za-
jímavé, podnětné a přínosné bakalářské
práce a se ctí obstálo u státní bakalářské
zkoušky. 13 z nich chce pokračovat v ma-
gisterském studiu na Ekonomické fakultě
VŠB–TU Ostrava.

Zájem o bakalářský studijní obor „Spor-
tovní management“ je každoročně veliký.
Letos se dostavilo k přijímacím zkouškám,

Sportovní den VŠB–TU Ostrava
Letošní, tradičně v květnovém termínu KTVS pořádaný, Sportovní den
se nesl zcela v duchu slavnostního otevření nové víceúčelové sportov-
ní haly v areálu naší univerzity. Moderní sportovní hala, která bude slou-
žit studentům i zaměstnancům školy, nabízí 3 tenisové kurty, 12 kurtů
badmintonových a 1 florbalové hřiště.

jejichž součástí jsou také talentové zkoušky
fyzické zdatnosti a biologický test, téměř 170
zájemců o studium a asi 30% nejlepších
z nich bude umožněno studovat tento jistě
zajímavý studijní obor, na kterém participu-
je Ekonomická fakulta a Katedra tělesné vý-
chovy a sportu VŠB–TU Ostrava.

RNDr. Irena Durdová
Katedra tělesné výchovy a sportu

Premiéru v novém sportovním stánku
obstaralo exhibiční utkání družstev I.ligy
florbalu žen VŠB–TU Ostrava – FBC Vít-
kovice, které bylo později vystřídáno ukáz-
kami bojových umění a tanečním vystou-
pením cvičitelek a cvičitele aerobiku.

Slavnostního zahájení provozu nové ví-
ceúčelové haly – symbolickým přestřižením
pásky rektorem VŠB–TUO, prof. Ing. Vác-
lavem Roubíčkem, CSc., se zúčastnilo vel-
ké množství studentů, kteří využili první
příležitosti k důkladné prohlídce haly.

Sportovního dne VŠB–TUO se zúčast-
nilo asi 700 studentů, kteří využili pestré
nabídky KTVS a přišli si zasportovat
(aerobik, badminton, basketbal, cyklisti-
ka, futsal, kondiční posilování, volejbal,
kuželky, minigolf, horolezectví).

V průběhu Sportovního dne došlo v no-
vě otevřené víceúčelové hale také k vyhlá-
šení 10–ti nejlepších sportovců VŠB–TU
Ostrava. Nejlepším trenérem byl vyhlášen
Mgr. Václav Svoboda, pod jehož vedením
postoupilo letos družstvo našich futsalistů
do extraligy.

Jména 10–ti nejlepších sportovců VŠB–
TU Ostrava:
Bělica karate
Jakub Blažek basketbal
Pavel Brýdl běh na lyžích
Martina Dudková šipky
Michaela Holystová volejbal
Regina Rašková badminton
Tomáš Salajka veslování
Tomáš Sluka futsal
Tomáš Tempír běh na lyžích
Jan Vavřík atletika

RNDr. Irena Durdová
Katedra tělesné výchovy a sportu

Studijní obor „Sportovní management“ má první absolventy

Před třemi lety bylo přijato do 1. ročníku nově otevřeného studijního obo-
ru „Sportovní management“ 30 studentů. Během náročného studia na Eko-
nomické fakultě, které řada posluchačů musela ještě skloubit s osobními
tréninkovými povinnostmi, se jich nakonec ke kýženému cíli – státní baka-
lářské zkoušce dostalo 14 z nich.
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Paní magistro,
které učebnice
používáte v hodi-
nách francouz-
štiny a a španěl-
štiny?

Úplní začáteč-
níci studují po-
dle českých učeb-
nic, ve skupi-
nách pokročilých

studentů používáme učebnice francouz-
ských a španělských nakladatelství.

Kromě základních učebnic, jako jsou na-
příklad Francouzština pro samouky, Le
Francais de la communication professi-
onnelle, Libre échange, Španělština pro sa-
mouky, Marca Registrada, či zatím nejno-
vější španělská učebnice Fiesta, to jsou
další doplňkové materiály (cvičení a tex-
ty), zpracované vyučujícími. Pokročilí stu-
denti mohou samostatně nebo s pomocí
pedagoga vyhledávat a zpracovávat z In-
ternetu odborně zaměřená témata, která
odpovídají jejich zájmům a potřebám.

Na jaké úrovni výuku začínáte?
Studium obou jazyků na začátečnické

úrovni mohou volit posluchači všech fakult.
U studentů Ekf jde o druhý cizí jazyk,

posluchači technických fakult volí tyto ja-
zyky zpravidla jako první cizí jazyk . Jako
třetí cizí jazyk volí francouzštinu nebo špa-
nělštinu posluchači oboru Geovědní
a montánní turismus.

Studentů, kteří se s oběma jazyky sezna-
mují teprve na naší univerzitě, míváme za-
tím mnohem více než studentů pokročilých.
V posledních letech výrazně roste počet zá-
jemců o studium španělštiny, jazyka, který
se stále více prosazuje nejen v zemích EU,
ale i například v USA a Brazílii.

Studium španělštiny nebo francouzštiny
na pokročilé úrovni mohou volit ti poslu-
chači, kteří oba jazyky studovali na střední
škole alespoň dva roky. Na této úrovni je
situace jiná. Pokročilých studentů francouz-
štiny bývá zatím více než španělštinářů.

I proto bylo možné zorganizovat ve spo-
lupráci s Alliance Francaise a Centre
Francais d’Ostrava soutěž ve francouz-
ském jazyce. Byl o ni velký zájem a úro-
veň znalostí a dovedností byla dle vyjád-
ření francouzské strany velmi dobrá.

Jste spokojena s jazykovou úrovní na-
šich studentů?

Pracovat musíme se studenty, kteří zvo-
lili studium na některé z fakult naší uni-
verzity.

Spokojena můžu být, jsou-li naši studenti
po absolvování několikasemestrové výuky

schopni komunikovat na základní úrovni.
Získaná úroveň znalostí a dovedností
v okamžiku zkoušky bývá velmi dobrá. Co
s onou přidanou hodnotou ke své cizoja-
zyčné kompetenci studenti udělají, je už
jejich osobní odpovědnost. Těší nás, když
se dozvíme, že ve studiu pokračují, či že
měli možnost jazyky, se kterými se sezná-
mili teprve u nás, použít.

Ve skupinách pokročilých studentů, bý-
vají velké rozdíly v dosažené úrovni jazy-
kových znalostí a dovedností. Ty mají ce-
lou řadu příčin, kterými se však na tomto
místě nebudu podrobně zabývat. Každý,
kdo se již snažil nějaký jazyk zvládnout,
však ví, snad jen kromě výjimečně nada-
ných jedinců, že učení se cizímu jazyku je
dlouhý a obtížný proces, že nejde jen
o znalosti, ale i o dovednosti. Pokrok je
spjat s užíváním jazyka a není-li interak-
ce, lze mít znalosti o jazyce, ale stěží do-
vednosti jazyk používat. My se musíme
snažit zlepšit to, co v daném čase a pod-
mínkách zlepšit lze. Mezi uživateli mateř-
štiny jsou ostatně také velké rozdíly.

Dalo by se říci, že na univerzitu při-
cházejí rok od roku lépe jazykově vyba-
veni posluchači?

Pokud jde o úroveň dosažených středo-
školských znalostí a dovedností, nelze jed-
noznačně odpovědět ano nebo ne. Situace
je každý rok jiná. Záleží nejen na konkrét-
ní střední škole, ale i na tom, kteří studen-
ti pokračují ve studiu na některé z fakult
naší univerzity. Dosavadní zkušenosti nás
ale opravňují i k takovému závěru, že na-
ši začátečníci se mnohdy naučí za tři nebo
čtyři semestry více než mnozí za čtyři ro-
ky studia na střední škole. Motivace ke stu-
diu cizího jazyka se však mění i s věkem.
Jiný přístup má šestnáctiletý středoškolák,
jiný bude mít posluchač naší univerzity,
který objevil další možnosti využití své ci-
zojazyčné kompetence. Naši studenti sice
ještě nemohou vědět, jaké požadavky na
ně budou kladeny v budoucím zaměstná-
ní. Zcela určitě si však již více uvědomu-
jí, že schopnost dorozumět se ve dvou ne-
bo více jazycích, včetně úrovně základní,
otvírá možnosti větší osobní mobility –
studia v zahraničí, lepšího uplatnění na tr-
hu práce, či přístupu k informacím. Pak se
snaží a jsou i motivováni zlepšit, co zane-
dbali, či začít studovat ten jazyk, který jim
střední škola nenabídla.

Čeho byste chtěla dosáhnout – jaké
úrovně znalostí na konci výuky?

Především je třeba zdůraznit, že jasné cíle
lze stanovit jen ve skupinách začátečníků.
Tito studenti volí francouzštinu nebo špa-

nělštinu proto, že tuto možnost neměli na
střední škole. Většina z nich tedy má o stu-
dium těchto jazyků zájem, nejsou ke stu-
diu nuceni, což je silný motivační faktor.
Nutno však také podotknout, že individu-
ální motivace není ve všech případech jen
kladná. Někteří studenti vidí v možnosti
začít studovat francouzštinu nebo španěl-
štinu od nuly pouze únik před angličtinou
nebo němčinou. Buď se domnívají, že již
nepotřebují či nechtějí nic zlepšit, nebo se
naopak obávají, že studium na pokročilé
úrovni nezvládnou. Začátečníci nás tedy
musí opustit vybaveni solidními znalost-
mi a dovednostmi, které jim umožní ko-
munikaci na základní úrovni ve francouz-
sky nebo španělsky mluvícím prostředí.

Ve skupinách pokročilých studentů je na-
ším cílem upevnit a rozšířit znalosti a do-
vednosti obecného jazyka a orientovat se
na specifika odborného jazyka. Konkrétní
cílová úroveň je závislá na výchozí úrov-
ni dané skupiny, přičemž úrovní může být
někdy i tolik, kolik je ve skupině poslu-
chačů. Proto si na začátku každého tří ne-
bo čtyřsemestrového „kurzu“ musíme po-
ložit otázku, jak individuální úrovně v da-
ném čase zlepšit, jaké úrovně lze dosáh-
nout a nikoli čeho bychom chtěly dosáh-
nout.

Musíme brát v úvahu různost osobních
zkušeností, zájmů a potřeb a vidět ve stu-
dentech nikoli jen pasivní příjemce pro-
gramu, který je dle našeho názoru důleži-
tý. Přistupovat ke studentům individuál-
ně, zadávat diferencované úlohy těm vý-
borným, například jim umožnit, aby sami
z Internetu vyhledali, zpracovali a prezen-
tovali témata, která je zajímají.

Začátečníci i pokročilí by nás měli opus-
tit s posíleným vědomím, že nechtějí-li za-
pomenout to, co se naučili, musí se cizím
jazykům věnovat soustavně, zařadit je do
svého osobního programu celoživotního
sebevzdělávání se. V současné době se na-
bízí celá řada možností a je zbytečné,
abych je opakovala, protože je již zmínily
vedoucí anglické a německé sekce.

Nabízíte i jiné možnosti studia fran-
couzštiny a španělštiny?

Samozřejmě. V zimním semestru tohoto
akademického roku nabídneme kurz fran-
couzské konverzace a kurz španělštiny pro
absolventy tří nebo čtyřsemestrového stu-
dia pro začátečníky. Oba kurzy jsou nad
rámec našich vyučovacích povinností da-
ných programy fakult a zájemci nic neplatí.
V zimním semestru 2000/2001 například
proběhl kurz francouzštiny pro studenty
4. a 5. ročníku FEI, kterým se naskytla
možnost stáže v Grenoble. V počítačové
učebně mohou studenti pracovat s multi-
mediálními programy.

Děkuji za rozhovor
Ing. Šárka Vilamová

Důležitá je motivace ke studiu cizích jazyků (3.)
Náš seriál rozhovorů s vedoucími jednotlivých jazykových sekcí
Katedry jazyků VŠB–TUO dnes pokračuje třetí částí. O rozhovor
jsem tentokrát požádala vedoucí španělské a francouzské sek-
ce Mgr. Zdenku Strnadlovou.
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Vážení studenti a pedagogové!

Zveme Vás k návštěvě počítačo-
vé učebny Katedry jazyků VŠB–
TU Ostrava. Učebna se nachází
na ul. Dr. Malého 17, Ostrava
2, č. dveří C 401.
Máme k dispozici 4 počítače, na
kterých si jistě rádi zdokonalíte
znalost cizího jazyka. Vlastníme
výukové CD–Romy v jazyce an-
glickém, německém, francouz-
ském a španělském.
Výukové programy jsou pojaty
jednak jako učebnice cizího ja-
zyka, např. Langmaster pro za-
čátečníky (The Garden, Dange-
rous Journey), pro středně po-
kročilé (Dracula, The Woman
Who Disappeared), pro pokro-
čilé (Room 13 and Other Ghost
Stories) a jednak jako konver-
zační CD, např. English Con-
nections Commercial. Můžete
si vyzkoušet ukázkový test
TOEFL a získat informace, jak
a kde se na tento test přihlásit.
English Assessor prověří vaši
znalost angličtiny a Task Force
prověří Vaši angličtinu z oblasti
zahraničního obchodu. Seznam
všech programů najdete v po-
čítačové učebně.

Provozní doba učebny je:
PONDĚLÍ 9.00 – 17.00
ÚTERÝ 8.00 – 16.00
STŘEDA 8.00 – 16.00
ČTVRTEK 9.00 – 17.00
PÁTEK 8.00 – 12.00

Počítačová učebna je Vám k dis-
pozici zcela zdarma. Využijte té-
to příležitosti a navštivte nás! Při
práci s programy Vám rádi po-
můžeme. Svou návštěvu si mů-
žete i telefonicky rezervovat na
tel. č. 699 17 25.

Pro zajímavost uvádíme počty
studentů, kteří navštívili počíta-
čovou učebnu v LS 2000/2001.

EkF HGF FMMI FAST FEI FS
84 65 36 13 28 3

Ing. Jitka Kupčíková
Katedra jazyků VŠB–TUO

Jaká je čeština?
N. D. Thuan: Češ-

tina je mi poněkud
tvrdá a někdy těžká,
někdy ne. Ale je mi
také libozvučná a
příjemná.

H. Thi Thu Hu-
ong: Čeština je těž-
ká.

D. Viet Anh: Češ-
tina je nejtěžší, pro-
to studujeme moc
způsoby. Doufám,
že budu studovat
nejlepší.

Co je nejtěžší?
T. T. Dao: Myslím, že výslovnost a po-

slech jsou nejtěžší.
N. T. Ngoe: Gramatika je nejtěžší a vý-

slovnost.
Jak se učíte?
T. T. Dao: Každý den se učím z učebni-

ce, čtu a potom opisuji texty. Které slov
ještě nerozumím, musím hledat ve slovní-
ku. Ve třídě poslouchám, co říkají učiteli
a potom píšu, co slyším.

N. D. Thuan: Nejdřip se učím slovíčka,
potom poslouchám kazety a opakuju moc-
krát, dále čtu a na konci dělám domácí
úkol.

N. T. Cong: Učím se ještě špatně.
Kolik hodin denně věnujete češtině?
L. L. Nga: Dopoledne a odpoledne má-

me vyučování. V 7 hodin večer studuju češ-
tinu, čtu, učím se slovíčka, studuju gra-
maticka nové. Od půlnoci jdu spím.

N. T. Cong: Deněn věnuju češtině asi
čtyři hodiny kromě vyučování.

N. D. Thuan: Kromě 6 hodin vyučová-

ní, mám ještě 4 hodiny na koleje s českým
kamarádem a na společnosti. Například:
v obchodu, na ulici, do kina, na trhu,
v jildeně a na koleje.

Co byste potřebovali ke zlepšení češtiny?
N. T. Thinh: Myslím, že musíme pilný,

často poslucháme kazety, píšeme domácí
úkol, každý den mluvíme česky, díváme se
na televizi…

H. Thi Thu Huong: Chtěla bych bydlet
s českými studentem a myslím, že musíme
poslouchat a mluvit více.

T. T. Dao: Chtěl bych bydlet s českými
studenti, protože jestliže všichni vietnam-
ští studenti bydlí spolu, tak že každý den
mluvíme jenom vietnamsky. To není dob-
rý. Já jsem zahraniční student, přišel jsem
sem na studium. Doufám, že mi pomůžete,
budu se snažit seč můžu.

Ve spolupráci s vedoucí Katedry jazyků
PhDr. Julií Švábovou

připravila
Ing. Šárka Vilamová

Když je čeština cizím jazykem…
Jistě mi dáte za pravdu, že cizí jazyky potřebujeme v současném globa-
lizujícím se světě stále více. Přitom nás ani nenapadne, že pro někoho
může být cizím jazykem i čeština. Jak se s ní vypořádávají vietnamští
studenti po půl roce intenzivní výuky jazyka, můžete posoudit podle
níže uvedených odpovědí, které uvedli do písemného testu:

Ve dnech 18.–19. 9. 2001 pořádala Ka-
tedra účetnictví EkF VŠB–TU  Ostrava,
v prostorách hotelu HARMONY CLUB
HOTEL Ostrava, dvoudenní mezinárodní
konferenci „Setkání kateder účetnictví vy-
sokých škol, vyšších odborných škol a je-
jich spolupracovníků“, která se konala při
příležitosti 10. výročí vzniku Katedry účet-
nictví EkF VŠB–TU v Ostravě, pod zášti-
tou prorektora pro finanční politiku a or-
ganizaci školy VŠB–TU Ostrava prof. Ing.
Miroslava Nejezchleby, CSc. a vedoucí
Katedry účetnictví Dr. Ing. Renáty Hóto-
vé. Této mezinárodní konference se zú-
častnilo celkem 42 účastníků z různých vy-

sokých škol a mezi čestné hosty, kteří vy-
stoupili na konferenci, patřila mimo jiné
také prof. Ing. Dana Kovanicová, CSc.
z VŠE Praha a prof. Ing. Božena Soukupo-
vá, PhD., z Ekonomické univerzity v Brati-
slavě. Děkujeme také touto cestou sponzo-
rům: firmě Gasfinal, a.s. Ostrava, BM ser-
vis, a.s. Bohumín, Arthur Andersen Praha,
HC FOOD s.r.o., Ostrava, Expol trade, s.r.o.
Ostrava, Kopr software v.o.s., Ostrava, Ing.
Zdeněk Čapek – Počítačové služby Ostra-
va, KB a.s., obchodní divize Ostrava, bez
kterých by se tato akce nemohla uskutečnit.

Ing. Jana Hakalová, Ph.D.
Katedra účetnictví EkF VŠB–TUO

Mezinárodní konference
„Setkání kateder účetnictví vysokých škol, vyšších

odborných škol a jejich spolupracovníků“
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V.I.P.

členství

Dle stanov SUS se členem SUS stáváte
automaticky zápisem na VŠB–TUO. Bě-
hem října pro vás otevřeme nové kopíro-
vací středisko v prostorách terminálu
v přízemí budovy A v Porubě. Svým čle-
nům nabízíme množství zajímavých slu-
žeb a výrobků za velmi atraktivní ceny. Již
čtvrtým rokem přicházíme s dalším zvý-
hodněním některých našich členů, které se
setkává se stále větším ohlasem.

Jedná se o:

nákupu Twist sady několik stovek korun.
Chcete si pořídit Junior pas za 20,–Kč?

Není nic snazšího, než si u nás zakoupit
mezinárodní studentskou ISIC kartu a va-
še přání se stává skutkem.

Rozvrhy a materiály
Bude-li to technicky proveditelné, najde-

te u nás také rozvrhy pro nadcházející se-
mestr.

Se začátkem nového semestru se každo-
ročně zvyšuje pohyb v obchodech SUS.
Aby zákazníci nemuseli čekat v dlouhých
frontách, plánujeme i letos zdvojenou ob-
sluhu prodávajícího personálu.

V obchodě SUS na Ekonomické fakultě
najdete materiály k přednáškám a cviče-
ním, které jsou pravidelně doplňovány.

Minigolf
Pokud bude vhodné počasí, můžete si při-

jít zahrát na dráhy, které odpovídají přís-
ným normám a pravidlům pro profesionál-
ní soutěžní zápolení v této disciplíně. V ro-
ce 2000 zde vznikl Klub dráhového golfu.

Minigolf se nachází za kolejemi v blíz-
kosti hřišť pro míčové sporty. I na minigolfu
můžete využít slevu pro V.I.P. členy.

U minigolfového hřiště je občerstvení, ve
kterém si lze půjčit sítě a míče pro další
sporty. V občerstvení nabízíme několik
slev pro V.I.P. členy při požívání vybra-
ných nápojů.

Co vám dále SUS nabízí?
Aktivit, které pro vás připravujeme, je

mnoho. Jmenujme alespoň pár z nich:
• setkání studentů s rektorem
• setkání studentů s ředitelem kolejí
• tradiční ples SUS – letos mohl majitel

V.I.P. členství ušetřit  při nákupu vstu-
penek 120,– Kč!

• Majáles – o dobrou náladu se staraly ta-
kové kapely jako Vltava,  či Rock’n’roll
Band Marcela Woodmana

• studentům na kolejích přináší informace
a zábavu Kolejní rozhlas,  který připra-
vuje další akce, na kterých se mohou stu-
denti  pobavit a leckdy i něco vyhrát

• divadelní představení

ČSOB Studentské konto
Od září mohou studenti získat informa-

ce o studentském kontu ČSOB i v obcho-
dech SUS a VS SUS na kolejích a v pří-
padě zájmu je možné podat žádost o zří-
zení tohoto konta.

ČSOB Studentské konto poskytuje za
zvýhodněných podmínek studentům vyso-
kých škol soubor vzájemně provázaných
základních a doplňkových služeb z nabíd-

ky ČSOB, Českomoravské stavební spo-
řitelny a IPB Pojišťovny.

ČSOB Studentské konto je určeno pro
studenty řádného studia na tuzemských ne-
bo zahraničních vysokých školách, kteří
jsou ve věku 18–30 let, pro tuzemce i ci-
zozemce.

ČSOB Studentské konto nabízí:
• kompletní řešení základních a nad-

standardních finančních potřeb  studen-
tů VŠ,

• zdarma zřízení a vedení osobního účtu
a otevření účtu povoleného  přečerpání,

• povolené přečerpání účtu až do výše
6000 Kč (po 3 měsících) za  zvýhodně-
nou rokovou sazbu,

• zdarma zřízení ČSOB Elektronického
bankovnictví,

• vydání 1. mezinárodní elektronické pla-
tební karty Maestro Student zdarma,

• výhodné dobíjení Twist karty a Oskarty
ve vybraných bankomatech  ČSOB,

• vydání 1. Studentské karty ISIC bezplatně,
• zhodnocení volných finančních prostřed-

ků na spořícím účtu a  termínovaném
vkladu (od 1000 Kč) za vyhlašované úro-
kové sazby,

• uzavření smlouvy o obchodování s cen-
nými papíry zdarma,

• bezplatné měsíční výpisy z účtu,
• provádění bankovních operací v reálném

čase.

A navíc získáte slevové kupóny:
EIITE – autorizované školící středisko
OSTRAVA (www.eiite.cz),
HITSPORT (Adidas) – Hlavní třída, Po-
ruba
GÓL Sport HOCKEY – Dr. Martínka
(Špalíček), Hrabůvka
CITY SPORT – Puchmajerova 2, Ostrava
S&S Elektro – Dr. Martínka, Hrabůvka
AZ – CYKLO –  Radniční 1243, Frýdek,
Nám. Svobody 43, Místek
ALPISPORT –  Jičínská 15, Příbor
Členové prezidia SUS VŠB–TUO rovněž
využívají služeb ČSOB Studentského kon-
ta a jsou s nimi plně spokojeni. Proto je
můžeme doporučit všem studentům naší
univerzity.

Informace pro studenty
Prezidium je zde pro Vás, členy a naší

snahou je, abyste dostávali co nejvíce kva-
litních informací. Budeme rádi, jestliže se
na nás obrátíte se svými problémy, popří-
padě přijdete s nápady na rozšíření či vy-
lepšení studentských aktivit. Kancelář
SUS najdete na rektorátu v místnosti
B207, kde nás najdete v Po–Pá 9.00– 12.00
(tel.: 699 44 69).

prezidium SUS VŠB–TUO

Stavovská Unie Studentů VŠB – TU Ostrava
je opět připravena

Prezidium SUS – jako nejvyšší orgán všech studentů VŠB–TUO –  připra-
vilo i letos řadu zajímavých nabídek pro své členy – tedy právě a spe-
ciálně pro studenty VŠB–TUO. Cílem jednotlivých aktivit je zpříjemnění
a ulehčení života studentského.

Co obnáší?
Student, který si zakoupí V.I.P. kartu SUS

pro období září 2001 –  červen 2002 za
pouhých 60 Kč, což znamená 6,– Kč za
měsíc, se stává V.I.P. členem SUS a má
právo požadovat slevy na vybrané produk-
ty a služby!

Získání V.I.P. členství je prosté. Stačí si
pouze v našich obchodech zakoupit V.I.P.
kartu, která vás opravňuje užívat našich
slev. Pozor, karta je nepřenosná, tj. slevy
může využít pouze ten, kdo si kartu za-
koupil! Karty si nelze půjčovat!

Kde můžete V.I.P. členství využít?
Obchody SUS
CopyStudio (rektorát B204)
Po – Čt 8.00 – 11.30 a 12.00 – 14.30
Pá 8.00 – 12.00
SUS SHOP (EkF A 114)
Po – Čt 8.30 – 14.30
Pá 8.30 – 12.30
Základní službou obchodů SUS je kopí-

rování. Kopírovat můžete sami na auto-
matech za 1,50 Kč za kopii, nebo si mů-
žete nechat své podklady zkopírovat u na-
šich prodavaček. Členové V.I.P. mají ko-
pírování za cenu 1,20 za kopii!

Kromě kopírek zde najdete nejrůznější
zboží, které můžete ve škole potřebovat,
jako např. papírenské a kancelářské zboží
(sešity, propisky, fotoalba,…), diskety, CD
média, odbornou literaturu, případně dal-
ší zajímavé věci (trička s logem školy ne-
bo fakulty). Při nákupu vybraného zboží
V.I.P. sleva.

Dále zde najdete ceníky produktů spo-
lečnosti RadioMobil (Twist sady a Twist
kupony). V.I.P. členové mohou ušetřit při
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Na akci podporovanou čokoládovna-
mi ORION přijeli změřit své síly s do-
mácími studenty reprezentanti univerzit
z celé naší republiky. Vysoká sportovní
úroveň se dala očekávat už při pohledu
na soupisky zúčastněných týmů, na nich
bylo možno najít více než desítku hráčů
startujících v MATTONI NBL, tedy
v naší nejvyšší soutěži. V kategorii žen
se účastnilo dokonce téměř kompletní
družstvo nováčka I. ligy z Olomouce.

Ženy UP Olomouc také podle očeká-
vání splnily roli favorita, když v cestě
za obhajobou titulu ani jednou nezavá-
haly a po zásluze se po roce znovu ra-
dovaly ze zlatých medailí.

FUTSALISTÉ VŠB–TU OSTRAVA JSOU V PRVNÍ LIZE
nejbližší utkání hraná na domácí půdě ve sportovní hale VŠB–TUO v Ostravě–Porubě:

12.10. od 20.00 hod s týmem Helas Brno 10.11. od 20.00 hod s týmem Bakov n/J
19.10. od 20.00 hod s týmem Vysoké Mýto 24.11. od 20.00 hod s týmem Alfa Liberec

 VŠICHNI FANOUŠCI V HLEDIŠTI JSOU VÍTÁNI!!!

Provozní doba:

Po-Èt 7.00-21.30 hod.

Pá 7.00-20.00 hod.

So 8.30-11.30 hod.

Ne 16.00-21.30 hod.

Tel.: kl. 6310
Místnost: E110

Nabízí:

potraviny, drogerii

studená a teplá jídla

Stříbro putuje na ZČU do Plzně. Nás
těší že v utkání o třetí místo zvítězila,
především zásluhou nesmírné bojovnos-
ti, naše děvčata pod vedením Mgr. Mi-
leny Černé.

Na úspěch dívek pak navázali i muži
VŠB–TUO. Podle očekávání hladce pro-
šli do finále, ve kterém si poradili i s nej-
silnějším soupeřem ČVUT Praha. Po
dvou letech tak vrátili titul „Akademic-
kého mistra ČR“ do Ostravy. Bronzové
medaile si odvážejí do Plzně studenti
ZČU.

Na zisku zlatých medailí se podíleli ti-
to studenti VŠB–TU Ostrava:

Kudela Ladislav, Marek Richard, Bla-

žek Jakub, Procházka Tomáš, Pršala To-
máš, Pavlík Miroslav, Michalčák Ond-
řej, Jedlička Luděk, Tkadleček Radim,
Maceček Rostislav, Anastaziu Michal.

Bronzové medaile vybojovaly hráčky
VŠB–TU Ostrava:

Dohnalová Jana, Kudelová Zuzana,
Havelková Michaela, Kaletová Monika,
Kurfürstová Kateřina, Pečtová Iva,
Bednaříková Hana, Oherová Markéta,
Klárová Dana, Miklová Petra.

Výsledky utkání o medaile:
MUŽI–finále: VŠB–TUO – ČVUT

Praha 89:69, o třetí místo: ZČU Plzeň –
Univerz. Pardubice 63:57.

ŽENY–finále: UP Olomouc – ZČU Pl-
zeň 64:25, o třetí místo: VŠB– TUO –
UK Hr. Králové 63:39.

Mgr. Miroslav Pacut

Basketbalisté jsou znovu zlatí
Pod záštitou rektora VŠB–TU Ostrava prof. Ing. Václava Roubíčka, CSc.
se v prostorách KTVS konalo ve dnech 9. a 10.5. 2001 Akademické mis-
trovství ČR v basketbalu.
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23.10. Deník Bridget Jonesové
„Jakmile se žena blíží ke třicítce… i ta nej-

nesnesitelnější semetrika ztratí nervy a za-
čne zápasit s prvními příznaky existenciál-
ního pocitu úzkosti: se strachem, že umře sa-
ma a bude nalezena až za tři týdny, ohloda-
ná od vlčáka.“

24.10. Animální přitažlivost
Jedině vůl si může začít dvakrát se stejnou

krávou. Ale tomu je to stejně na nic! Pseu-
dofeministická komedie o tom, že potmě je
nakonec každá kráva černá.

30.10. Začalo to jedné žhavé noci
Úchylně černohumorná hříčka o chtíči, žár-

livosti, manipulátorství, bingu a DVD.

31.10. Příběh rytíře
Ve 14. století je urozenost k mání na špič-

ce dřevce. Za lásku, slávu a bohatství, ve sty-
lu Monty Python a v rytmu Queen a Davida
Bowieho. Akční, historická, rocková, roman-
tická, rytířská komedie se současnými zpě-
vy a dobovými tanci.

6.–7.11. Pearl Harbor
Byl to den, kdy Amerika ztratila svou ne-

vinnost… Ben Affleck, Josh Hartnett, Kate
Beckinsaleová a počítače ILM v hlavní ro-
lích historicko–romantického megafilmu.

13.–14.11. Zlatíčka pro každého
Dvě filmové megahvězdy (John Cusack

a Catherine Zeta–Jonesová) se rozejdou, což
nepomáhá návštěvnosti jejich filmů. Šéf stu-
dia proto najme Billyho Crystala, aby je dal
znovu dohromady. Dále hrají Julia Robertso-
vá a Hank Azaria.

20.11. 15 minut
Robert De Niro pátrá a Karel Roden vraž-

dí ve filmu, který se nemůže rozhodnout, jest-
li je thrillerem nebo satirou.

NÁŠ TIP
Kam do divadla v říjnu 2001

Soutěž o ceny

-jaz-

Kino PRŮVAN promítá v sále KTVS v
areálu kolejí.

U titulů, kde to distributor dovolí, cenově
zvýhodňujeme odpolední představení v
17:30 hodin - až o 10,-Kč.

Vaše návrhy uvítáme na e-mailu:
PRUVAN@ATLAS.CZ

Rekapitulace otázek a odpovědí z mi-
nulého čísla:
1.Králem studentstva byl při Majále-

su korunován prorektor prof. Ing.
Miroslav Nejezchleba, CSc.

2.Vedoucími členy skupiny BRANO
GROUP jsou Brano a.s., ATESO
a.s. a BRANOROS a.s.

3.Kurzy Davida Grubera nabízí mož-
nost sebezdokonalení pomocí tech-
nik duševní práce.

A kdo vyhrál?
1.cena společnosti UNILEVER –

Andrea Blažková
2.cena: lístky do NDM – Pavla Gaj-

dačková
3.cena: prezentační předměty – Karel

Havlík
4.cena: lístky do kina Průvan – Ště-

pán Chárník

Výhry si vyzvedněte do 16. 10. 2001,
jinak propadnou, což by byla jistě
škoda.

Pokud i vy chcete mít šanci příště
vyhrát, odpovězte na naše dnešní
soutěžní otázky:
1.Na jaké internetové adrese najdete

informace o aktuálních volných mí-
stech společnosti RadioMobil a.s.?

2.Ve které místnosti na rektorátu
VŠB–TUO najdete kancelář pre-
zidia SUS?

3. Ke kterým sportům bude možno
využívat novou  víceúčelovou
sportovní halu?

Své správné odpovědi pošlete e-
mailem, noste na INFOCENTRUM
VŠB–TUO, resp. do obchodů SUS nebo
je vhazujte do schránek, které jsou
umístěny na kolejích s označením:

AKADEMIK
INFOCENTRUM

nejpozději však do 8. 11. 2001.
Jména výherců se dozvíte v příštím
čísle.

Kdo věnuje ceny do soutěže
tentokrát?

I Národní divadlo moravskoslezské má
své Ceny…

… které byly za loňskou sezónu předá-
ny na slavnostním Operním koncertu v Di-
vadle Antonína Dvořáka 9. září 2001.

 Uděleny byly: Cena seniorů (Zdeňce
Divákové, emeritní sólistce opery, a Kristi-
ně Chvirutové, pánské krejčové), Cena
mladých talentů (Anně Pszczolkové, só-
listce operety) a Cena za umění (Radce
Slatinské, člence baletního sboru, Rodio-
nu Zelenkovi, sólistovi baletu, Anně Có-
nové, Apoleně Veldové a Janě Bernáško-
vé, členkám činohry, Milanu Kačmarčíko-
vi, členu činohry, Evě Dřízgové–Jirušové,
sólistce opery, Vojtěchu Kupkovi, sólisto-
vi opery, Hynku Schützovi, koncertnímu
mistru violoncell operního orchestru, čle-
nům operního sboru se sbormistrem Juri-
jem Galatenkem, Janu Drahovzalovi, só-
listovi operety, Janu Wysogladovi, členu
operetního orchestru).
Eduard Künnecke: Bratránek z Batávie

Potřetí bude v Národním divadle mo-

ravskoslezském nastudována komorní hu-
dební komedie – opereta německého skla-
datele Eduarda Künneckeho Bratránek
z Batávie. Jednoduchá milostně–rodinná
zápletka o dvou mladých párech, jednom
starším a několika málo dalších osobách
s příjemnou hudbou bude mít premiéru 13.
října v Divadle Jiřího Myrona. S operet-
ním souborem NDM ji studují dirigent Ka-
rel Mládek a režisér Jan Štych ml. j. h.,
v hlavních rolích uvidíte Hanu Hradilo-
vou/Vieru Schausch, Oľgu Bezačinskou/
Annu Pszczolkovou, Janu Kurečkovou/
Evu Zbrožkovou, Čestmíra Olku/Mirosla-
va Urbánka, Marcela Školouta, Václava
Moryse/Petra Svetlíka ad.
Tennessee Williams: Tramvaj do stanice
Touha

„Střetání lidské touhy s tvrdou skuteč-
ností, složitost vztahů mezi lidmi, zoufalý
zápas mezi pravdou a lží…“, tak charak-
terizuje literární příručka hry amerického
dramatika Tennessee Williamse (1914–
1983), mj. Sestup Orfeův, Skleněný zvě-
řinec, Tramvaj do stanice Touha, Kočka
na rozpálené plechové střeše. Nová insce-
nace hry Tramvaj do stanice Touha bude
poprvé uvedena 27. října v Divadle An-
tonína Dvořáka v režii Věry Herajtové j.
h. Hrají Anna Cónová, Apolena Veldová,
Jan Fišar, Tomáš Jirman, Milan Kačmar-
čík, Vladimír Polák, Petr Sýkora ad.

Pavla Březinová

2.–3.10. Tmavomodrý svět
Nový film Jana a Zdeňka Svěrákových je pří-

během o mužném přátelství, bláznivé lásce
a obyčejné odvaze. A také o odměně, jíž hrdi-
nům zchystaly dějiny. Ondřej Vetchý a Kryš-
tof Hádek bojují bitvu o Anglii a o jednu ženu.

9. 10. Hannibal
Jeho mlčení trvalo deset let. Nyní se dr.

Hannibal Lecter vrací – s jiným režisérem,
jinou partnerkou, ale nezměněnými stravo-
vacími návyky, aby konečně umlčel nářek
jehňátek.

10.10. Mumie se vrací
A nejen ona. Vracejí se i dobrodruzi

Brendan Fraser a Rachel Weiszová. Znovu
se zaplétají s nebezpečnými silami zla a vy-
dávají se do míst, kam po tisíciletí nikdo ne-
vkročil. Číhá tam na ně prastará kletba, jmé-
nem Pokračování…

16.10. Záhada Blair Witch 2
Málokterému pokračování se podaří správ-

ně zachovat atmosféru prvního dílu a k to-
mu ještě přidat něco nového, stylového. Zá-
hada Blair Witch 2 je dalším filmem, které-
mu se to nepodařilo.
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Náplní čtyřdenního kurzu technik dušev-
ní práce Davida Grubera byla jako první
oblast komunikace. V rámci její mi-
moslovní stránky byly procvičovány
schopnosti, jak získat převahu při jedná-
ní, dovednosti tajné řeči těla, jak rozpoz-
nat lež a rozdíly v uvažování mužů a žen
s důrazem na jejich praktické využití
v každodenním životě.

Dále pak efektivní práce s informacemi,
v rámci které se účastníci navzájem před-
stavili a pomocí speciální techniky si zís-
kané informace bez problému zapamato-
vali. Na programu byly také techniky roz-
šiřování paměti, metoda dvojchytrého čte-
ní, synergické skupinové studium, infor-
mační hygiena, time management a rychlo-
studium angličtiny.

Umění zvládat stres, negativní emoce
a povahové vlastnosti u sebe i druhých by-
lo náplní třetího dne věnovaného emotion
managementu.

Doprovodné aktivity kurzu – sportovní,

kulturní a společenské akce, měly účastníky
inspirovat, jak nejefektivněji nalézt pohodu
a klid v dnešní uspěchané době.

Celý kurz byl koncipován do dvou bloků.
Dopolední dvouhodinovou výuku následo-
val společný oběd v menze školy, odpoled-
ne se účastníci setkali na další dvě hodiny
výuky. Večerní program tohoto čtyřdenního
kurzu byl přizpůsoben aktuálním podmín-
kám počasí. Velmi příjemné a přínosné (nut-
né podotknout, že nejen pro ženy) bylo ve-
černí setkání s paní Jaroslavou Vlasákovou
na téma „Profesionální image“. Její poznat-
ky a rady z této oblasti byly příjemným
zpestřením tohoto již tradičního letního
kurzu Davida Grubera, na jehož další po-
kračování se můžeme již nyní těšit.

Pro zájemce o techniky duševní práce D.
Grubera uvádíme adresu jeho www stránek:
www.gruber.cz, kde je možné získat více in-
formací včetně přehledu plánovaných akcí.

Ing. Tereza Marešová
INFOCENTRUM VŠB–TUO

DAVID GRUBER 2001
Jako již v minulých letech, i v tomto roce se v průběhu letních prázd-
nin uskutečnil tradiční vzdělávací kurz Davida Grubera. V prostorách
VŠB–TUO se pod organizačním zajištěním INFOCENTRA VŠB– TUO sešla
třicítka nejen pravidelných, ale i nových účastníků tohoto letního vzdě-
lávacího kurzu.



Základním účelem INFOCENTRA VŠB–TUO je zvýšení informovanosti studentů o možnostech odborného uplatnění se ve
firmách naší republiky. Současně umožňuje firmám získávat informace o studentech. INFOCENTRUM bylo v rámci Po-
radenského centra VŠB–TUO vybráno pro zajišťování profesního poradenství na VŠB–TUO.

Hlavním úkolem INFOCENTRA je navazování kontaktů

mezi budoucími absolventy a jejich potencionálními zaměstnavateli

Nástroje:
����� databáze studentů – obsahuje kvalitativní a kvantitativní informace o studentech 3. až 5. ročníků všech fakult a absolven-

tech VŠB–TUO od roku 1998

����� databáze podniků – v této databázi je uvedena nabídka zaměstnání, odborných praxí a brigád, diplomových a seminárních
prací, stipendií apod.

����� prezentace firem na půdě VŠB–TUO – další možnost vzájemného poznávání se zaměstnavatelů se svými budoucími za-
městnanci formou hromadnou nebo individuální

����� mediální prezentace firem – vydáváme univerzitní časopis AKADEMIK, ve kterém mají firmy dostatek prostoru pro svou
prezentaci, umožňujeme prezentaci zajímavých nabídek pro studenty prostřednictvím webovských stránek INFOCENTRA

����� vzdělávání – spolupracujeme s Ing. Davidem Gruberem, který již mnoho let s velkým úspěchem pořádá řadu školení, semi-
nářů a odborných kurzů, nově spolupracujeme se vzdělávací agenturou Slůně, která se zaměřuje především na výuku cizích
jazyků

Kontakty: tel./fax: 069/699 63 75 (nonstop), e-mail icentrum@centrum.cz, http://ic.vsb.cz

INFOCENTRUM VŠB–TUO

Informace nejen pro studenty

Další významní partneři INFOCENTRA VŠB–TUO

Generální partner INFOCENTRA VŠB–TUO

Hlavní mediální partner INFOCENTRA VŠB–TUO


